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představila projekt nové čtvrti ve Vídni 
Nordbahnhof. Jedná se o největší vnit-
roměstskou rozvojovou zónu ve Vídni.

Na problematiku vztahu fi losofi e a ve-
řejného prostoru byl zaměřen příspě-
vek Petra Kratochvíla. Ten uvedl, že 
veřejný prostor může být i nehmatatel-
ný, může se jednat o prostor, v němž se 
odehrává lidská komunikace. Základní 
charakteristikou veřejného prostoru je 
jeho otevřenost. V další části příspěv-
ku se zabýval se otázkou, co ohrožuje 
veřejný prostor v obcích. Hlavní rizika 
vidí v individuální automobilové do-
pravě, nerovnoměrnosti péče o prostor 
v centrech a na periferiích, tlaku turis-
tického průmyslu či znečištění prostoru 
nevhodnými „uměleckými“ díly. Nega-
tivní dopad na veřejný prostor má také 
strach lidí, který vede k oplocení vel-
kých bloků, vytváření neprostupných 
hradeb a instalaci kamer do prostoru.

Průběh zpracování a obsah „Územní 
studie veřejného prostranství Vrbovec-
ké vinné sklepy“ popsala Anita Proke-
šová. Ve všech fázích byla do zpraco-
vání zapojena veřejnost. Cílem studie 
je zachovat unikátní ráz sklepní ulič-
ky a zajistit lepší přístupnost návštěv-

níkům. Ulička se nachází mimo obec, 
výhodnou je blízkost vinic, naopak ne-
výhodou její poloha na silnici spojující 
Znojmo a Vídeň. Studie proto doporu-
čila zpomalení dopravy. Současně byly 
navrženy nové turistické trasy a okruž-
ní cyklotrasa po sklepních uličkách 
v okolí. Hlavním cílem studie je vytvo-
řit příjemný veřejný pobytový prostor 
před vinnými sklepy.

I Radim Perlín se v navazujícím pří-
spěvku zaměřil na vesnická veřejná 
prostranství, konkrétně na návsi. Nej-
dříve shrnul hlavní role návsi. Náves je 
místem setkávání, komunikačním uz-
lem a reprezentačním místem. Najdeme 
zde památníky, nástěnky a informační 
tabule. Návsi plní také funkci veřejné-
ho shromaždiště. Dle Radima Perlína 
by na návsi měly být voda, rybník nebo 
vodní nádrž, původní listnaté stromy, 
lavičky a autobusová zastávka. Náves 
má být volně průchozí bez bariér a má 
mít lidské měřítko.

Při navrhování úprav je nutná inten-
zivní diskuse s místními obyvateli. 
Vedení diskuse musí probíhat citlivě, 
protože veřejnost lze snadno popudit 
proti projektu. Radim Perlín se v zá-

věru vystoupení zabýval otázkou, jak 
se pozná úspěšná rekonstrukce návsi. 
Měřítkem úspěšnosti nejsou proinves-
tované peníze ani výsledný design, ale 
především to, zda místní obyvatelé při-
jali rekonstrukci za svou a spontánně 
udržují výsledný stav.

V závěrečném okénku MMR vystoupil 
Roman Vodný. Informoval o národních 
dotačních programech na úseku územní-
ho plánování a o základních cílech reko-
difi kace stavebního práva. Dále předsta-
vil vybrané změny připravované novely 
stavebního zákona: fi kci souhlasu zá-
vazného stanoviska, zrušení přezkumu 
závazného stanoviska, územní rozvo-
jový plán (nový republikový nástroj 
územního plánování) a vytvoření národ-
ního geoportálu územního plánování.

Následovala krátká diskuse a poté měli 
zájemci možnost zúčastnit se odborné 
exkurze po vybraných veřejných pro-
stranstvích Pardubic. Navštívili Jindřiš-
skou ulici, Tyršovy sady, park Na Špici 
a Pernštýnské náměstí. Exkurze ukáza-
la, že místo pro konferenci nebylo vy-
bráno náhodně, město Pardubice uděla-
lo v posledních letech velký pokrok při 
revitalizaci veřejných prostranství.

Ing. Ludmila Rohrerová
Ústav územního rozvoje

TERÉNNÍ CVIČENÍ STUDENTŮ REGIONÁLNÍHO ROZVOJE 
VŠ AMBIS SE KONALO V KOLUMBII

V rámci mezinárodní spolupráce Vyso-
ké školy regionálního rozvoje a Ban-
kovního institutu – AMBIS, Praha 
a Univerzity UNIMINUTO z Bogo-
ty se v první polovině září uskutečni-
la pracovní cesta spojená s terénním 
cvičením studentů oboru Management 
rozvoje měst a regionů do Kolumbie 
pod vedení dr. Michaela Pondělíčka 
a doc. Vladimíry Šilhánkové. Cílem 
cesty studentů bylo nejen poznat tuto 
pro nás stále exotickou zemi, ale i za-
pojit se do mezinárodního výzkumu 

v oblasti turistického ruchu. Kolumbie 
je pro českého turistu dosud zemí po-
měrně neznámou, protože teprve před 
dvěma lety došlo ke zlepšení bezpeč-
ností situace, nastolení mírového pro-
cesu a víceméně ukončení činnosti le-
vicové partizánské organizace FARC. 
Kolumbii se rovněž podařilo výrazně 
snížit činnost a dosah narkomafi í. Turi-
stický ruch je proto v této zemi vícemé-
ně na počátku a výzkum možností jeho 
rozvoje je aktuálním tématem.

Studenti během čtrnácti dní procesto-
vali nejen Bogotu, ale i další turistické 
destinace v jejím okolí v rámci regionu 
Cundinamarca. Navštívili solnou ka-
tedrálu v Zipaquiře, Lagunu de Gua-
tavita, místo, kde vznikla pověst o El-
dorádu, Agropark Sabio Muris v Teně, 
ale i rekreační středisko v Girardotu 
a archeologicko-přírodní park Boque-
monte. Cílem cesty bylo popsat stav 
navštívených turistických lokalit očima 
Evropana. Studenti se zaměřovali nejen 
na zdejší pamětihodnosti a krásy zdejší 
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Naše výzkumná skupina u Laguny de Guatavita, tedy u bájného Eldoráda

Historické centrum Bogoty

Solná katedrála v Zipaquiře

výzkumného projektu realizovaného 
AMBIS a UNIMINUTO pod názvem 
„Překážky rozvoje produktů cestovního 
ruchu z důvodů percepce nedostatečné 
regionální bezpečnosti“. Na základě 
vlastní vyvinuté metodiky hodnoce-
ní percepce bezpečnosti turistické de-
stinace studenti přímo komunikovali 
s turisty a pomocí dotazníkového še-
tření zjišťovali, jak zahraniční turisté 
vnímají současnou bezpečností situa-
ci v zemi. V průběhu terénního šetře-
ní bylo shromážděno na sto dotazníků, 
které budou dále zpracovány a porov-
nány s výsledky šetření, které proběhlo 
na jaře letošního roku mezi českými tu-
risty a cestovateli. Sami studenti se pak 
dále zapojili i do kvalitativního šetření. 
Výsledky tohoto výzkumu jsou určeny 
pro kolumbijské Ministerstvo obchodu, 
průmyslu a turistiky jako podklad vjed-
nak pro vlastní zlepšení situace, a dále 
pak jako podklad pro komunikační 
strategii pro překonání řady předsud-
ků, které vůči Kolumbii existují. Pro 
ilustraci uvádíme jednu odpověď z do-
tazníku: Bezpečnostní situace je lepší, 
než jsem předpokládala. Čekala jsem 
větší nebezpečí na ulicích např. i střel-
bu, ale ve skutečnosti bylo všude klidno 
a množství vojáků a policistů, jejichž 
přítomnost mě uklidňovala.

Na závěr dodáme ještě jedno zjištění, 
které hovoří za vše: Určitě bych návště-
vu Kolumbie doporučil, protože Ko-
lumbie je úplně něco jiného než Evropa. 
Kolumbie nabízí cestovatelské zážitky, 
atmosféru, kterou u nás určitě nenajde-
te. Příroda, lidi, jídlo, atrakce, zážitky 
dobré, i ty špatné ☺ Já bych určitě jel 
znova. Myslím si, že každý, kdo se sem 
vydá, bude mít stejný pocit.

Z předběžných výsledů výzkumu tedy 
vyplývá, že Kolumbie sama o sobě má 
obrovský potenciál pro rozvoj cestovního 
ruchu a výzkum překážek jeho rozvoje je 
proto důležitým krokem k jejich odstra-
nění či překonání a my jako vysoká škola 
AMBIS jsme velmi rádi, že můžeme této 
rozvíjející s zemi přispět k rozvoji vý-
sledky našich výzkumných aktivit.

Vladimíra Šilhánková
Prorektorka pro zahraniční vztahy

AMBIS. Vysoká škola

přírody (od vysokohorského vzáckého 
ekosystému tzv. párama u laguny Gua-
tavita, přes tropický deštný horský les 
v Teně, až po příjemně teplé tropické 
nížinné klima v Girardoru), ale zejmé-
na na stav vybavení pro turisty. Stu-
denti sledovali bezpečnost, dostupnost 
a míru propagace jednotlivých lokalit 
až po nabídku suvenýrů a stav zaříze-
ní pro turisty. Z každé navštívené des-

tinace vznikla asociační analýza jejích 
kladů a záporů se souborem doporu-
čení pro jejich další rozvoj. V rámci 
některých lokalit se studenti zaměřili 
i na zpracování mentálních map. 

Druhým úkolem v rámci studijní ces-
ty bylo sledování percepce bezpečnos-
ti Kolumbie jako turistické destina-
ce. Tento úkol vyplývá ze společného 
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